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Plantedirektoratet 

Sektor for planter og plantesundhed 

Den 8. januar 2007 

J.nr.: PD 06-380-000007 

PWR/  

 

 

Referat af møde i Binævnet den 6. december 2006  
 

 

Møde afholdtes hos Plantedirektoratet i Sorgenfri. 

 

Deltagere: Peter Esbjerg (KVL) (Formand) 

 Bo Vest Pedersen (KU) 

 Jørgen B. Jespersen (DJF) 

 Bjarne Sørensen (Danmarks Biavlerforening) 

 Arne Jensen (Danske Biavleres Landsforening) 

 Ditlev Bluhme (Sammenslutningen af Danske Erhvervsbiavlere) 

 Poul Larsen (Dronningeavlerforeningen af 1921) 

 Keld Brandstrup (ErhvervsBiavlerne) 

 Thomas Holst (Frøsektionen) 

 Eigil Holm (Danmarks Naturfredningsforening) 

 Stig Mellergaard (Fødevarestyrelsen) 

 Hans Erik Svart (Skov- og Naturstyrelsen) 

 Palle Haven (DFFE) 

 Per Kryger (DJF) 

 Ebbe Nordbo, Birthe Schubart, Sigrid Floor Toft og 

 Pia Wolf Rasmussen (PD) 

 

Afbud fra: Anne Marie Zinck (Dansk Landbrug) 

 

Dagsorden: 

 

1. Velkomst og præsentation af nævnets medlemmer og sekretariatet 

2. Godkendelse af dagsorden 

3. Drøftelse af kommende arbejdsopgaver og deadlines 

4. ”Honningprogrammets” næste budrunde 

5. Drøftelse af revision af bekendtgørelse om sygdomme hos honningbier 

6. Drøftelse af revision af bekendtgørelse om renavl af honningbier 

7. Kommende mødedatoer og mødested 

8. Evt. 

 

Pkt. 1. Velkomst og præsentation af nævnets medlemmer og sekretariat 

Peter Esbjerg bød velkommen til det nye binævn hvorefter fulgte en præsentations-

runde. Palle Haven fra Direktoratet for FødevareErhverv var indbudt for at præsentere 

”Honningprogrammet” (pkt. 4).  Mens Pia W. Rasmussen og Ebbe Nordbo fra PD og 

Per Kryger fra DJF vil være faste medlemmer af nævnets sekretariat vil Birthe 

Schubart og Sigrid Floor Toft fra PD deltage på Nævnsmøderne efter behov. 
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Pkt. 2. Godkendelse af dagsorden 

Der blev indføjet et punkt 2a om meddelelser. Punktet bliver fast på dagsordenen 

fremover. Herefter blev dagsordenen godkendt. 

 

Pkt. 2a. Meddelelser 

Danmarks JordbrugsForskning orienterede om fusionen mellem forskningsinstitutio-

nerne. DJF vil fortsat varetage de samme aktiviteter og der sker ingen geografiske 

ændringer. 

 

DJF uddelte et notat om fund af Kashmir bivirus i Danmark. Notatet ville blive 

offentliggjort dagen efter. Der bliver ikke iværksat ekstra foranstaltninger, men DJF 

vil informere biinspektørerne og holde ekstra øje med situationen. 

 

Pkt. 3. Drøftelse af kommende arbejdsopgaver og deadlines 

Der skal påregnes 4 møder i nævnet i 2007, derefter ca. 2 møder om året. Hvis der er 

behov kan der altid begæres et ekstra møde. 

 

For at være på forkant med div. frister er der fastlagt 2 møder i starten af 2007, hhv. 

tirsdag den 30. januar og torsdag den 1. marts hos Plantedirektoratet.  

 

[OBS da Ebbe skal deltage i EU-møde har Sekretariatet (med formandens godkendel-

se) desværre måtte ændre møde-tid og sted til  

ONSDAG d. 31. JANUAR kl. 10.30 på SKADEDYRSLABORATORIET,  

Skovbrynet 14, 2800 Lyngby (lige ved siden af Plantedirektoratet). Vi beklager evt. 

ulemper opstået ved denne ændring]. 

 

Pkt. 4. ”Honningprogrammets” næste budrunde 

Pallen Haven præsenterede programmet, som vil være gældende fra 2007-2010. 

Rådets forordning nr. 797/2004 og Kommissionens forordning nr. 917/2004 om 

afsætning af biavlsprodukter og Palles oplæg blev udleveret til mødedeltagerne og 

gennemgået. 

 

Danmark har for perioden 2004-7 opnået støtte efter et anslået antal af 155.000 bifa-

milier. DJF beregnede  i sin officielle ’Videnssyntese’ (2006) antallet til ca. 170.000. 

Danmarks Biavlerforening anslog i ’Styrk biavlen’ at der p.t. måske kun er ca. 80.000 

bifamilier i Danmark. Der var enighed om på længere sigt at forsøge at finde det 

rigtige antal. Foreløbig anvendes DJF’s tal på 170.000 familier, idet opgørelsesmeto-

den er beskrevet og tilgængelig.  

 

Binævnet er rådgivende, ikke sagsbehandlende, og skal ikke tage stilling til konkrete 

ansøgninger, men nævnet kan udarbejde en fælles strategi for, hvordan biavlen styr-

kes og hvilke områder der skal arbejdes på. Ansøgninger kan så formuleres i forhold 

hertil.  

 

Rådets forordning nr. 2826/2000 og Kommissionens forordning nr. 1071/2005 om 

oplysningskampagner og salgsfremstød for landbrugsprodukter blev nævnt som en 

støtteordning, hvor man kan søge om støtte til markedsføring af honning. Her kan 

man ikke søge om støtte til ”dansk” honning, da nationale produkter ikke støttes. 

Spørgsmålet om man må fremhæve honning fra EU frem for honning fra 3. lande vil 

Palle Haven drøfte med sin kollega på området og svare Nævnet via PD. 
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Stig Mellergaard fra Fødevarestyrelsen er Danmarks forhandler i EU på biområdet. 

Nævnet kan være en basisgruppe der drøfter og stiller forslag til EU lovgivningen etc. 

som baggrund for Stig’s deltagelse i forhandlingerne. Stig mindede organisationerne 

om at de også indbyrdes bør tale sammen på tværs af EU’s medlemsstater.  

 

Sekretariatet beklagede at Binævnet er kommet ca. 2 mdr. senere i gang end forventet, 

Vi har derfor ikke kunnet starte med at udarbejde biavls-strategier, men er gået direk-

te til drøftelser af bekendtgørelser og Honningprogram som har stramme deadlines. 

 

Pkt. 5. Drøftelse af revision af bekendtgørelse om sygdomme hos honningbier 

Der var inden mødet sendt et diskussionsoplæg ud om revision af bekendtgørelsen.  

 

Punktet: 1. Erstatning for tab i forbindelse med offentlige bekæmpelses-

foranstaltninger: 

Der var enighed om, at erstatning ydes for at motivere biavlere til at anmelde ska-

degørere. 

 

Birthe Schubart fortalte at nedsættelse eller bortfald af erstatning f.eks. kan kom-

me på tale hvis en biavler gentagne gange har fået udbetalt erstatning uden at gøre 

tilstrækkeligt ved sygdomsproblemet, og altid efter en konkret vurdering. 

 

Der blev spurt om mulighed for erstatning til en frøavler, hvis en biavler ikke kan 

levere tilstrækkeligt med bier pga. udbrud af skadegørere. Birthe Schubart præci-

serede at en aftale/kontrakt mellem biavler og frøavler er privatretlig og ikke 

dækket af denne lov. 

 

Til punktet vedr. biavlerens underskrift af erklæring om øvrig statsstøtte som den 

pågældende har modtaget indenfor de seneste tre år, blev det præciseret at det kun 

gælder støtte omfattet af den såkaldte ’de minimis’-regel, hvorunder den alminde-

lige landbrugsstøtte ikke hører. 

 

Til spørgsmålet om erstatningsbeløbets størrelse var Sekretariatets oplæg at gra-

duere beløbet alt efter om det er raske eller syge bifamilier der enten bliver tilin-

tetgjorte eller dobbelt-omsatte, svarende til bemærkningerne til lovforslaget. 

 

Sekretariatet foreslog at de faktiske beløb angives i bekendtgørelsen og at beløbe-

ne pristalsreguleres årligt efter en tværministeriel skala, så nævnet ikke hvert år 

behøver at diskutere økonomi. Formanden foreslog at nævnet f.eks. hvert 2. år kan 

vurdere beløbet, med en yderligere mulighed for at regulere hvis prisen på bier 

svinger udover en fastsat tolerance (måske 20%). 

 

Der var enighed om at ”en bifamilie” skal forstå som en produktionsfamilie som 

er klar til at levere honning. 

 

Der var enighed om som udgangspunkt at sætte erstatningen for en tilintetgjort, 

ikke-inficeret bifamilie til 1000 kr. og foretage en graduering her ud fra. Nævns-

medlemmerne kan indtil 14 dage før næste møde (senest den 16. januar 2007) 

sende gradueringsforslag til PD til videre behandling på næste møde. 
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Punktet: 2. Kyndige biavlere 

Der var enighed om behovet for en kortvarig og jævnlig efteruddannelse for de 

kyndige biavlere og at kurset skal have et meget praktisk indhold. Nogle kyndige 

biavlere er måske aldrig stødt på fx ondartet bipest i praksis og her kan det være 

vigtigt med løbende opdateringer.  

 

Der var overvejende stemning for at efteruddannelsen skal ligge samme sted som 

grunduddannelsen, dvs. hos DJF. Per Kryger vil lave et udkast til et kursuspro-

gram som tages op på næste møde. 

 

Punktet: 3. Bisygdomsinspektører 

Mht. til kvalifikationskrav til biinspektører er det vigtigt, at disse kan arbejde 

”neutralt” i en sag, altså ikke uafhængigt af personlige eller foreningsmæssige 

hensyn. 

 

Som årsag til at det kan være svært at rekruttere inspektører blev nævnt at det kan 

være svært at få tid til den meget svingende arbejdsbyrde, som alligevel ikke er 

fuldtids, og at der også ligger en del ansvar i opgaven. Det foreslås at man fjerner 

opdelingen af landet i lokalområder i den nye bekendtgørelse så at DJF kan tilpas-

se områderne til lokale behov og inspektørernes kapacitet. Måske bliver der færre 

biinspektører så jobbet kunne fylde mere og blive mere attraktivt, og kunne måske 

omfatte instruktør-arbejde om vinteren. På den måde får inspektørerne også flere 

opgaver og bliver bedre rustet. 

 

Samtidigt blev det dog påpeget at det er vigtigt at inspektørerne kender lokalom-

råderne tilstrækkeligt godt til at vide hvor bistaderne er placeret. 

 

Punktet: 4. Særligt kritiske udbrud af skadegørere hos honningbier 

Der var enighed om at en bekendtgørelse hurtigt skal kunne udstedes hvis der 

dukker en ny skadegører op eller der sker et særligt heftigt udbrud af en af de vel-

kendte skadegørere. PD vil i den situation muligvis knapt få tid til en skriftlig hø-

ring. Sekretariatet vil senere præsentere Nævnet for en skabelon for sådan en be-

kendtgørelse som vil omfatte etablering af beskyttelseszoner rundt om udbruddet 

og registrering af avlere og stader indenfor zonerne. 

 

Punktet: A. Pligt til bekæmpelse af skadegørerne: ondartet bipest, stenyngel, lille 

stadebille, Tropilaelaps-mider 

Der var enighed om behovet for en mere detaljeret ”drejebog” for DJF7PD’s kon-

krete indsats for at hindre spredning af de alvorlige skadegørere. DJF/PD vil til 

det formål revidere ”Foreskrift til undersøgelse for bisygdomme” som Nævnet får 

til kommentering. 

 

Punktet: B. Udvidelse af ”sikkerheds-zonen” fra 2 til 3 km 

Det blev nævnt at udvidelse af zonen fra 2 til 3 km vil give større omkostninger i 

tilknytning til biinspektørernes arbejde. 

 

Punkterne: C, D, E, F, G og H 

Ingen kommentarer. 
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PD fremstiller snarest et bekendtgørelses-udkast som kommer i formel, skriftlig 

høring hos organisationer og ministerier, sideløbende med diskussionerne i nævnet. 

 

Pkt. 6. Drøftelse af revision af bekendtgørelse om renavl af honningbier. 

Bekendtgørelsestitlen bliver rettet til ”om kontrolleret parring af honningbier”. Punk-

tet blev ikke behandlet og kommer på dagsordenen igen på næste møde. 

 

Pkt. 7. Kommende mødedatoer og mødested 

Mødedatoer for de næste 2 møder blev aftalt under punkt 3. Da de fleste medlemmer 

nemmest kan komme til Sorgenfri frem for Flakkebjerg, vil de fleste møder fremover 

ligge i Sorgenfri. Mødestart vil normalt være kl. 10 (næste møde dog først kl. 10.30). 

 

Pkt. 8. Eventuelt 

Der bliver hvert år flyttet bifamilier fra Tyskland til Danmark mhp. bestøvning af 

hvidkløver. Der skal foreligge en attest om at flytte bierne landene imellem, men 

hvordan er reglerne i Tyskland? Stig Mellergaard vil undersøge spørgsmålet til næste 

møde. 


